

سلطة محكمة الاستئناف على اللائحة الاعتراضية وفقاً لنظام المرافعات الشرعية السعودي

إعداد الطالب/ خالد محمد العظمة

مستخلص البحث

يُعدّ نظام القضاء السعودي الصادر بالمرسوم الملكي م/٧٨ وتاريخ ١٩/٩/١٤٢٨ هـ تنوياً لجهود المملكة الساعية إلى تحصين الأحكام القضائية وسلامتها وإخضاعها للرقابة سعياً لتحقيق أقصى درجات العدالة، ويمثل إنشاء محاكم الاستئناف استمرار منهج الدولة في تدقيق الأحكام المعمول به سابقاً، والذي كان تنهض به محكمة التمييز. واتجه القضاء السعودي لإقرار العمل بالاستئناف، مواكباً لمتغيرات العصر، ومراعياً ضوابط الشرع الحنيف.

وقد تناولت الدراسة موضوع الاستئناف في ضوء نظام المرافعات الشرعية الصادر بالمرسوم الملكي رقم م/١ وتاريخ ٢٢/١/١٤٣٥ هـ، وبيان مفهومه وأساسه الشرعي والنظامي وإجراءاته وميعاده، وآثاره، وذلك بتقسيم الدراسة إلى فصلين: في الفصل الأول تعرض الباحث لماهية الاستئناف وضوابطه النظامية، وفي الفصل الثاني تناول البحث حدود سلطة محكمة الاستئناف على مقومات اللائحة الاعتراضية وعلى الدعوى الاستئنافية والفصل فيها.

وتوصلت الدراسة إلى عدة نتائج من أهمها: ١- أن الاستئناف هو الوسيلة العملية التي يتجلى من خلالها مبدأ التقاضي على درجتين لأنه سي طرح النزاع للنظر فيه مرة أخرى أمام محكمة أعلى من المحكمة التي أصدرت الحكم الابتدائي. ٢- يعدّ الاستئناف مرفوعاً بقيد المذكرة الاعتراضية لدى المحكمة التي أصدرت الحكم المعترض عليه، مع ضرورة اشتغالها على كافة البيانات المنصوص عليها نظاماً. ٣- أن محكمة الاستئناف قد تصدر الحكم قبل نظر موضوع الدعوى المستأنفة، إما بعدم قبول الاستئناف شكلاً، أو سقوط الحق في الاستئناف، أو بالإلغاء وإعادة لمحكمة الدرجة الأولى. وأوصت الدراسة بضرورة تفعيل العمل بقضاء الاستئناف كدرجة تقاضي ترفعاً، حيث مازال العمل بالاستئناف تدقيقاً، ولا يترافع الخصوم أمام محكمة الاستئناف.

**The authority of the court of Appeal over the pleading memorandum
according to Saudi procedures law**

Prepared by the student / Khalid Mohammed Al-Azma

ABSTRACT

The Saudi Judicial System promulgated by Royal Decree No. M/78 dated 19/9/1428 AH is considered the culmination of the Kingdom's efforts in fortifying and securing the judicial verdicts in order to achieve maximum justice. The establishment of the appeal courts is the continuation of the State's approach to reviewing the previously prevailing rules by virtue of which the Court of Cassation was raising. The Saudi judiciary turned to approve the work of appeal in line with the changes of the age, and taking into account the rules of Islamic law.

The study dealt with the issue of appeal in the light of the system of legal proceedings issued by the Royal Decree No. M/1 dated 22/1/1435 AH, and explaining its concept, its legal basis, its procedures, timing, and effects, by dividing the study into two chapters: In the first chapter, the research has shed the light on what is appeal, and its regulative controls. And in the second chapter the research dealt with the limitations of the authority of the Court of Appeal on the elements of the pleading and on the scope and adjudication of the appeal.

The study has reached several results, the most important of which are: 1- The appeal is the practical means by which the principle of litigation is reflected in two degrees because it will put the dispute for reconsideration before a court higher than the court that issued the preliminary verdict. 2- The appeal shall be considered raised by registering the pleading at the court which has issued the plead verdict, provided that pleading shall include all legally required data. 3- Court of Appeal may issue its verdict before considering the merits of the appeal, either by refusing to accept the appeal form, or by invalidating the right for appeal, or by revoking or returning to the first class Court . The study recommended the necessity of activating the work of the appeal courts as a degree of pleading procedure, whereas the work of appeal courts is for reviewing and considering the verdicts, and the litigants do not plead before the Court of Appeal.